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Presentació
Glòria Luceño

Benvolguts i benvolgudes,

comencem un nou curs en unes circumstàncies força diferents a les ha-
bituals però no per això amb menys il·lusió. Enguany tenim el repte de re-
empendre i continuar fent coses que ens uneixen i que ens omplen d’apre-
nentatges nous en un context poc afable.

El projecte Erasmus n’és el millor exemple, doncs tenim l’esperança de 
poder tornar a sentir que formem part d’un tot molt més ric i divers cultu-
ralment. És per això que, malgrat la pandèmia que malauradament encara 
ens acompanya, continuem amb el nostre projecte europeu, Yes Europe! , 
treballant els objectius de l’Agenda 2030 i amb la intenció de continuar-los 
treballant en les dues properes mobilitats que tenim previstes per a aquest 
curs escolar, la del febrer a Suècia i la del maig a Holanda.

Brindem per un nou curs, l’esperança i la il.lusió de tornar a viatjar per en-
riquir-nos els uns dels altres! We can! 
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Olga Fernández i Natàlia Guardeño

NOVES CARES ENTRE ELS MEMBRES
DEL PROFESSORAT

Aquest curs ha començat 
amb la incorporació de ca-
res noves entre els mem-
bres del professorat. Tot se-
guit us ho expliquem.

A l’equip de 4t d’ESO s’hi ha 
afegit Ramón Albert Florensa, 
que fa classes de matemàti-
ques i és tutor. La Mertixell que 

és la professora d’anglès i fa l’optativa d’English skills. I la Cristina Grifell 
que és tutora s’ocupa de l’orientació del curs i, a més a més, fa un taller de 
patchwork.
3r d’ESO compta amb la incorporació més jove, el nou professor de ma-
temàtiques, el Marc Noguera que enguany finalitzarà el Màster d’Ensenya-
ment de Secundària.
A 2n d’ESO s’hi ha afegit la Noemí Millan que s’ocupa d’un grup de tutoria 
i és l’orientadora educativa del curs, també fa de professora de l’àmbit 
comunicatiu i fa el taller l’Art d’emocionar. La Laia Montraveta que ensenya 
matemàtiques i és tutora d’un grup. I també l’Anna Esquerrà que és profes-
sora d’anglès, tutora, i ofereix el taller de Mindfulness. 
A 1r d’ESO l’Aura Planell i la Roser Vimet comparteixen una tutoria i s’en-
carreguen dels àmbits comunicatiu i ciències i tecnologia. La Roser també 
és l’orientadora del curs.
A banda de totes aquestes noves incorporacions, també passen per la 
SINS professors de pràctiques i professors substituts com el Marc Barrera, 
la Laura Torres o la Marissa, entre molts d’altres.
Tots ells valoren positivament el projecte educatiu de la SINS Cardener ja 
que els permet reciclar-se, innovar, ser creatius i créixer al mateix ritme que 
ho fa l’alumnat i agraeixen l’experiència de formar part d’un centre educatiu 
d’aquestes característiques.
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La acogida de las estudiantes italianas en 
la SINS 

Lluís Teixidor i Àlex Cabra

Hace unas semanas llegaron unas estudiantes italianas de intercambio 
durante dos meses, y desde la SINS per un forat,  les hemos hecho una 
entrevista para conocerlas mejor.
- ¿Por qué quisiste hacer el erasmus y venir aquí a España?
Vinimos aquí de Erasmus porque tuvimos la oportunidad de estudiar en el 
extranjero así que creímos que era una buena idea para tener una expe-
riencia distinta a la habitual, salir de nuestra zona de confort, conocer otras 
culturas y la forma de vida diferente a la nuestra. (todas) 
- ¿El sistema de educación de este instituto es muy distinto al de vuestro 
instituto de Italia? 
Nuestra escuela en Italia es muy diferente tanto a la estructura como a la 
enseñanza. Empezamos las clases a las 8:00h y terminamos a las 13:0h. 
También tenemos escuela los sábados, no usamos el ordenador en el aula, 
sinó que estudiamos con libros de papel. (Alessia) 
- ¿En clase entendéis las cosas de las que se habla, por el hecho de que 
son en español? ¿O os hacen alguna adaptación al italiano o al inglés? Las 
clases se entienden muy bien, a veces los profesores hablan catalán y la 
situación se complica un poco, pero puedo entender algo. (María)
- ¿Os sentís a gusto con la familia de acogida que estáis? Me siento muy 
bien con mi familia, la chica que me acoge es muy amable y servicial, nos 
ayudamos y nos llevamos muy bien. 
La familia es muy agradable, y siempre estan dispuestos a ayudarme si 
necesito algo, inmediatamente me recibieron con los brazos abiertos y por 
ahora no ha habido ningún problema. (Stella) 
- ¿La gastronomía española os gusta tanto como la italiana? La gastrono-
mía española nos parece buena però creemos que nunca va a llegar al 
nivel de la italiana. (todas) 
- ¿Creéis que después de vuestra estancia en España vais a querer volver 
más tiempo? 
Creo que sí, pero ahora no siento que quisiera quedarme más tiempo. 
(Caterina) 
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COOPERATIVA de 4t d’ ESO
Guillem Aguierregaviria, Aniol Espinalt, Màxim Pradas

Com cada any, els alumnes de 4t d’ESO 
constitueixen una cooperativa amb l’ob-
jectiu de recaudar diners per costejar-se 
un viatge de final de curs.
La cooperativa de 4t d’enguany duu a ter-
me diferents iniciatives: Hi ha alumnes que 
s’encarreguen de la cantina els quals ges-
tionen la compra-venda d’aliments que es 
distribueixen durant les hores de pati. 
D’altres s’encarreguen de crear productes 
manufacturats que després venen en dife-
rents events, com per exemple, la partici-
pació en la fira “Embarrats” a Sant Joan de Vilatorrada. I finalment, també 
hi ha alumnes que s’ocupen d’organitzar les festes que celebrem al centre, 
com ara, la Castanyada, on van oferir un esmorzar per a tots a base d’entre-
pans de botifarres i castanyes i també van encarregar-se dels tallers. 
En aquests moments tenen a l’horitzó les festes de Nadal i ja estan prepa-
rant la venta de números de loteria i el sorteig d’una llumineta.
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LA SINS BAND TORNA A SONAR
La sins band reprèn els assajos
Marc Roura, Àlex Junyent, Erik Cost

L’any passat  la SINS BAND no es va poder dur  a terme per culpa del 
covid-19 però enguany les noves mesures han permès que es pogués 
reemprendre.

Actualment, la SINS BAND està integrada, aproximadament, per 16 alum-
nes. Es reuneixen tots els dilluns i dijous a les 13:05h. Per tal de desenvo-
lupar l’activitat,  els alumnes porten mascareta, es renten les mans sovint i 
es situen a 2m de distància de seguretat. Tot i així, poden treure’s la masca-
reta a l’hora de cantar o tocar instruments de vent. Enguany la banda està 
integrada per  guitarres, xilòfons, pianos, melòdiques, gralles, violoncels, 
flauta, viola i  percussió. I preparen amb molta il.lusió nous repertoris i con-
certs amb un objectiu final clar: fer i compartir la música amb tots aquells 
que vulguin gaudir d’una estona agradable. 
Des de la SINS per un forat, si encara no participeu en la SINS BAND us 
animem a fer-ho!
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El curs 2021-2022 a la SINS Cardener ha començat amb un canvi en les parets del pati. 
Els responsables són els alumnes de 3r d’ESO amb el seu projecte “Do you belive in Le-
prechauns?”

Do you belive in Leprechauns? El projecte 1 de 3r d’ESO
En aquest primer projecte que hem realitzat a  3r d’ESO, hem estat treba-
llant la història i la cultura d’Irlanda. Ha sigut molt interessant i hem realitzat 
diferents activitats. Inicialment, vam recercar la seva història mitològica i 
seguidament vam redactar 
una llegenda inspirada en el seu passat mitològic. I més endavant, vam 
il·lustrar-la amb l’objectiu de crear un mural sobre les llegendes irlandeses 
que formés part del nostre centre. 

VIATGEM A IRLANDA 
Dúnia Pocorull de Anta i Carme Garcia Saa, de 3r A.

Com vam fer el mural?
El procés de construcció del mural va ser llarg però motivador. Primera-
ment va caldre preparat la paret i decidir quins serien els colors de fons 
que unifiquessin el disseny del mural:  el dia (blau cel), la pluja     Mural fet 
per els i les alumnes de 3r d’ESO.  Sins Cardener 2021
(blau més fosc)  i la nit (gris fosc). 
Després ens vam posar mans a l’obra i vam fer diferents dibuixos, finalment 
vam escollir-ne un per passar-lo a la paret. Seguidament vam endinsar-nos 
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VIATGEM A IRLANDA 

en la part de dissenyar com seria el mural conjunt. Vam fer un esbós per 
cada paret sobre un paper amb llapis, i posteriorment vam passar-lo amb 
carbonet a la paret perquè a 
l’hora de pintar fos més fàcil. Una vegada van estar tots els dibuixos fets, 
els vam repassar amb pintura blanca, perquè els colors poguessin resaltar 
a sobre dels colors de fons. I finalment vam posar-hi color i vam ultimar els 
detalls.

El suport i lideratge de l’Àngels Comellas
Construir aquest mural no hagués estat possible sense el guiatge de l’Àn-
gels Comellas qui ens va ensenyar tècniques de dibuix, combinacions de 
colors i ens va ajudar a realitzar el mural. L’Àngels Comellas va començar 
a pintar des de petita, 
però professionalment s’hi va començar a dedicar des de fa, només, sis 
anys. 
Pintar la fa feliç però també es dedica a altres coses. Li apassiona l’art i el 
que més li crida 
l’atenció és el figuratiu. No té un referent en concret, sinó que en té varis, 
tant del passat com actuals.

9



Després de 2 anys per fi els nous alumnes de 1r i 2n 
d’ESO poden anar de colònies 

Aloma Martí i Martina Funicelli

Els alumnes de 1r i 2n 
d’ESO, no havien pogut anar 
de colònies a causa del co-
vid19. Enguany els nous 
alumnes de 1r d’ESO grà-
cies a les noves mesures per 
contenir la pandemia sí han 
pogut anar de les colònies 
a Tuixent. Els alumnes de 
2n d’ESO enguany han gau-
dit d’unes colònies a Mont-
blanc. 
Els alumnes de 1r d’ESO 
han anat una nit a Tuixent, a 
la casa de colònies de Can 
Cortina. Hem parlat amb al-
guns alumnes, el Joel Costa, 

el Bruno Mazas i la MeriTxell Carvajal per saber com ha anat i quina valo-
ració en fan. De les persones de 2n d’ESO també hem parlat amb la Kíria 
Castany, Jana Farrés i Arnau Lara que ens han explicat percepcions dife-
rents sobre les colònies.
Han destacat que els han agradat molt les colònies, que han anat molt 
bé i que han estat divertides. De cara a l’any vinent tots els alumnes re-
comanarien aquestes dues colònies i experiències diferents. El que més 
els ha agradat ha estat descobrir la història del poble de Tuixent fent una 
gimcana. Els alumnes de 2n han destacat fer cistells manualment. Fa 5 
mesos els alumnes de 1r  anaven a l’escola i tal i com han afirmat “les 
colònies de l’institut en comparació amb les de l’escola són molt diferents”. 
En comparació, tenen més estones lliures. Però també diuen que s’han fet 
massa curtes. Expliquen que un dels millors moments va ser quan van fer 
les habitacions i els grups per dormir: “el fet d’estar amb els amics a les 
habitacions va ser un dels millors moments de les colònies”. 
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Un matí entre teixits!
Nil Torres i Lola Casajuana

El dijous 14 d’octubre els alumnes de 3r d’ESO de l’Institut SINS Cardener de Sant Joan de 
Vilatorrada van visitar la Colònia Vidal de Puig Reig.

Visitem una fàbrica vella

La sortida va consistir en una visita de 3 hores dividida en dues parts dife-
renciades. Una part consistia en la visita a la colònia on vivien els treballa-
dors, i una altra,  a la fàbrica. El més destacable va ser que la visita va ser 
teatralitza en la seva totalitat per uns guies que representaven els obrers 
que vivien i treballaven a la colònia durant aquella època.
Primerament vam visitar la casa d’una de les famílies que havien viscut allà. 
Després vam anar a veure el safareig dels vius, on s’hi netejava la roba de 
la gent sana. També hi havia el safareig dels morts, on s’hi netejava la roba 
de la gent malalta i la gent morta. També vam visitar la peixateria, la caixa 
d’estalvis i les dutxes comunes. També vam accedir a la biblioteca  i a l’es-
cola dels nens. Aquesta  part va finalitzar amb la visualització baixar d’un 
documental curt  sobre la història de la colònia la cinema.
En una segona part, vam poder veure les màquines de la fàbrica i ens van 
explicar el procés de creació del cotó i els teixits. Seguidament, vam veure 
la màquina de vapor, que només es feia servir quan la turbina del riu no 
donava prou energia per a la maquinària. I finalment vam observar el riu i la 
presa mentre ens explicaven com la turbina feia servir tanta energia com es 
podia de l’aigua, el veritable motor de la indústria tèxtil catalana.
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TORREM CASTANYES
El Divendres 29 de Octubre vam celebrar la castanyada al centre 
Aitor Piña i Hugo Piña

Vam començar el dia fent dues classes habituals fins a les 11h quan vam 
sortir al pati i vam esmorzar. Després vam fer els tallers organitzats pels 
alumnes de 4t d’ESO. Hi havien 5 tallers per triar que eren: 3x3 Basquet, 
Mandales, Pel·lícula i Just Dance.
Els Alumnes més esportius van triar el torneig 3x3 de basket que es va 
organitzar amb un “rei de la pista”, Els equips guanyadors van ser els se-
guents: Equip A Iker Guillem i Hugo Martinez i  l’ Equip B Gerard Mas Alex 
Junyent i Hugo Piña.
Va haver-hi música d’ambient, bons punts, triples i un bon nivell esportiu.
Els alumnes més artístics van fer mandales i dibuixos Durant una hora i 
mitja. Van sortir molt relaxats i amb dibuixos molts xulos a les motxilles. Es 
van dividir en dues classes ja que hi havia molta gent apuntada.
Els alumnes que van triar Just Dance van  ballar balls molt xulos i divertits. 
Van dividir-se en dues aules ja que va ser uns dels tallers més sol·licitats i 
un dels alumnes ens va assegurar que va ser un taller molt divertit i animat.
La Pel·lícula triada per 3r d’ESO va ser Veronica una de les pel·lícules de 
terror millor valorades de Netflix. Alguns dels nostres companys ens va 
asegurar que no els hi va fer gaire por.
A 2n d’ESO van veure La Pulga i “Mi Primer Beso” i a 1r d’ESO van veure 
“it”.
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Sor Lucía Caram

Sor Lucía Caram és una monja dominica contemplativa i activista cristiana 
que lluita contra la pobresa social. Actualment viu a Manresa on ha promo-
gut diferents entitats, la més coneguda és el Banc d’Aliments. 
Quant temps fa que el Banc d’Aliments està actiu?
Vam començar l’any 2008 donant entrepans al convent. Al principi venien  8 
o 9 famílies cada dia quan va començar la crisi de 2008. 
L’abril del 2009 ja eren unes 45 famílies cada dia. Llavors, ens vam organitzar 
i vam fer una plataforma ciudadana de solidaritat. Vam anar a un local del ca-
rrer Sobreroca i el 2010 es va fer la fundació. Abans de la pandèmia teníem 
1300 usuaris i ara, després de la pandèmia, tenim uns 2300.
Quanta gent ve al Banc d’Aliments cada la setmana?
El banc d’aliments només està obert els dilluns i els dijous de 15:30h a 
18:30h. Cada mes podem donar menjar a unes 2100 famílies que això són 
unes 7500 persones. També tenim un magatzem que distribueix els aliments 
per altres comarques. Repartim al Bages, al Berguedà al Moianès, a l’Osona 
i a l’Anoia.

D’on treieu tots el productes?
D’una banda , el Banc D’aliments de Barcelo-
na un cop al mes ens porta menjar excedent 
de les empreses i dos cops a l’any ens arriben 
de la unió Europea. D’altra banda, també ens 
ajuden els supermercats com ara el Bonarea 
o el  Mercadona, que cada dia ens proporcio-
nen els aliments que estan a punt de caducar. 
Quants voluntaris teniu en total?
Entre tots el projectes tenim unes 250 perso-
nes.
Per a què serveix l’aplicació que heu fet? 
Els voluntaris s’apunten i podem gestionar 
millor els recursos temporals dels que dispo-
sem.

Lluís Teixidor i Àlex Cabra
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Les festes dels Embarrats a Sant Joan 
de Vilatorrada

GUILLEM AGUIRREGAVIRIA

A Sant Joan de Vilatorrada es celebren unes festes molt arrelades a la co-
marca que parlen de com es vivia durant la revolució industrial
Són unes festes molt importants per tot el poble perquè ens transporten 
al nostre passat més recent del segle XIX. Es pot veure com treballaven i 
vivien els nostres avantpassats durant la revolució industrial. Les festes es-
tan molt ben ambientades i els carrers es poden trobar diferents paradetes 
d’artesans i altres productes actuals. En hores  concertades els visitants 
poden gaudir d’espectacles en directe, ja siguin balls o representacions 
teatrals. D’altra banda, és molt interessant poder visitar les fàbriques tèxtils 
per veure com es treballava de la mà d’actors procedents del mateix segle 
XIX.
Enguany la cooperativa de 4t d’ESO hi ha participat fent una parada on 
venien els seus propis productes manufacturats.

Hola famílies, som les mares del AFA d’aquest any. Hem engegat amb 
moltes ganes d’aconseguir ser un bon punt de connexió entre el centre i 
les famílies. Som “novates”!!, per aquest motiu fem una crida a totes les 
famílies perquè ens feu arribar les vostres idees, dubtes i preocupacions, 
per tal donar-hi sortida, buscar solucions i respostes.
Què podem millorar o canviar?, Què podem fer els pares i mares per ajudar 
en aquesta etapa als nostres fills/-es? Necessitem totes les vostres idees, 
sobretot aquelles que, sovint, ens van donant voltes al cap i que ens qües-
tionem si seran bones o dolentes, perquè tant important són les coses que 
es diuen, com les que no. Us animem a parlar per ser escoltats i millorar 
entre tots l’entorn educatiu dels nostres fills/-es. Parlem i dialoguem, i si 
entre tots decidim fer canvis, que siguin el resultat del diàleg que establim 
entre tots.

L’AFA informa
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Si vols anar al cinema sense dubte hauries de 
veure “Way Down” una pel·lícula sobre un atrac 
al banc d’Espanya mentres es juga la final del 
mundial 2010 a Sudàfrica. 
Però si prefereixes quedar-te a casa… t’oferim 
un seguit de recomanacions de sèries per les 
teves tardes de manta, sofà i crispetes: 
No et pots perdre GEO Màs allá del límite, 
és una sèrie que explica la vida de les forces 
especials espanyoles. Gent dins del món de 
l’exèrcit  assegura que no es veu ni la meitat 
de la meitat de tot el que passa. Pots trobar-la 
a prime video.

També recomanem Look And Keys una sèrie 
de Netflix que tracta sobre una casa que ocul-
ta, claus i secrets. 
Però si el que i t’agrada és el fútbol pots veure 
10 Años Después de Nuestra Estrella o bé All 
or nothing.
El documental 10 Años Después de Nuestra 
Estrella tracta l’assoliment més important del 
món futbolístic, El Mundial, explica les dificul-
tats i les alegries i aprendràs molt sobre els 
teus ídols. Pots trobar-lo a PrimeVideo.
All or nothing és una sèrie/documental sobre 
els equips anglesos. La primera temporada és 
sobre el Manchester City de Guardiola; la se-

gona va sobre el Tottenham hotspur; la tercera,  és de la selecció brasileña; 
i la quarta sortirà al 2022 i serà sobre l’Arsenal.

Aitor Piña

Recomanem
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